
Vendégségben a miniszternél 

A jog nem lehet a politika eszköze 
Dr. Vastagh Pál a jogalkotás természetéről, az új alkotmány előkészületeiről, 
az igazságügyi tárca feladatairól és a Szent István-i örökségről 

• Az elmúlt négy esztendő 
országgyűlési munkáját és 
kormányzati tevékenységét 
gyakorta bírálták azért, 
hogy törvényalkotási csú-
csot javít, szinte hajszolja új 
és új törvények megalko-
tását. A néhány hete elfog-
lalt miniszteri bársony-
székből Ön hogyan ítéli 
meg ezt, valóban a Guiniss-
rekordok egyikére pályázott 
a leköszönt kormány, vagy 
csak a rendszerváltozásból 
következő feladatait tel-
jesítette? 

- A j e l e n s é g rendk ívü l 
összetett, bonyolult. Az elmúlt 
négy évben valóban nagyszá-
mú törvény született. Ez azon-
ban nem egyed i ese t , nem 
magyar jelenség, a nemzetközi 
tapasztalatok igazolják, hogy 
vi lágtendencia . Nemrégiben 
egy konferencián, amelynek 
témája a Jogalkotás a jogál-
lamban címet viselte, a téma 
egyik leg i smer tebb nyugat i 
szakértője, Georg Brunner arra 
figyelmeztetett, hogy az állam 
és a társadalom a túlszabályo-
zás következtében szembe ke-
rültek egymással, bekövetkez-
het a jogszabályok inflációja. 
A rendszerváltás megismétel-
hetetlen történelmi folyamata 
fö l é r t éke l t e a j og szerepé t . 
Kimondhatjuk, hogy az elmúlt 
években Magyarországon jog-
állami forradalom ment végbe. 
A politikai törekvéseket a jog 
s zű rő j én keresz tü l lehete t t 
érvényesíteni. Mindezek függ-
vényében másképp válaszol-
hatunk arra a kérdésre, hogy 
sok vagy kevés törvény szü-
letett, törvényalkotási rekord-
nak lehet tünk részesei vagy 
tanúi és hogy a l egszüksé -
gesebb törvények születtek-e 
meg. Tisztán kell látnunk azt 
is, hogy az űj törvények az 
e lőző jog fo r rá s s t ruktúráján 
születhettek. Régebben a tör-
vényerejű rendeletek nagy szá-
ma volt a j e l l e m z ő , ezeket 
azonban csak törvényekkel le-
het módosítani. Azzal is tisz-
tában kell lennünk, hogy az 
egész jogi struktúrát meg kell 
új í tani , felül kell vizsgálni , 
gazdagítani kell, a joghéza-
gokat meg kell szüntetni. 

• Milyen tényezőkkel jel-
lemezné a kialakuló jogál-
lam jogforrás-rendszerét, 
milyen feladatokat lát az 
Igazságügyi Minisztérium 
legfontosabb feladatának? 
- Elsőként annak hangsú-

lyozásá t , hogy az Ország-
gyűlés törvényalkotó szerepe 
nem lehet formális. Meg kell 
kü lönböz t e tn i a v é g r e h a j t ó 
hatalom és az Országgyűlés 
j o g a l k o t á s i t e v é k e n y s é g é t , 
speciális feladatait. így lehet 
érdemi munkát végezni . Az 
Országgyűlés nem lehet tör-
vénygyár, hiszen a képviselők 
fizikailag is képtelenek minden 
törvény minden paragrafusát 
érdemben megítélni és felelő-
sen dönteni. Ennek érdekében 
szeretnénk tisztázni a jogalko-
tás különböző fórumait, hierar-
ch iá já t . Fontosnak í télem a 
jogharmonizáció folytatását. 
Magyaro r szágo t , miután az 
Európa Tanács tagja lett, új 
kö te leze t t ségek te rhe l ik . A 
kapcsolatok világos perspektí-
váit csak tiszta jog-képletek 
erősíthetik. Mindez befolyá-
solja gazdasági, kereskedelmi, 
ku l tu rá l i s kapcso l a t a inka t . 
J o g r e n d s z e r ü n k b e be kell 
építeni az európai sztender-
deket. A kormányon belül az 

Igazságügy i Min i sz t é r ium 
.feladata a jogalkotási folya-
matok ellenőrzése, felügyelete. 
A kormánynak tudatosan kell 
sze lek tá ln ia és sor rendeke t 
megál lapí tania a kü lönböző 
m i n i s z t é r i u m o k tö rvénya l -
kotási igényei között. Készül a 
kormány féléves jogalkotási 
terve. A minisztériumok több 
mint száz törvényalkotási és -
módosítási tervet adtak be, a 
t á rgya lások nyomán most 
hatvan körül tartunk, de még 
ez is sok, veszélyezteti a telje-
sítés realitását. Az Igazságügyi 
Min i s z t é r i umnak itt szűrő 
szerepe is van, a törvényelő-
készítésben és az országgyűlési 
s zakaszban pedig rac iona-
lizálási elképzelésekkel szeret-
né könnyíteni a törvényalkotási 
munkát. 

• Gondolom, nemcsak más 
tárcák törvényalkotási 
munkájának segítése van 
napirenden, de az Igaz-
ságügyi Minisztériumnak is 
lesznek saját előterjesztései. 
- Valóban így van. Az ter-

mésze tes , hogy nagyobb 
popularitást kap teszem azt a 
média vagy az önkormányzati 
törvény, mint az Igazságügyi 
Minisztérium által előterjesztés 
előtt álló törvényjavaslatok. A 
tárca tervei között szerepel a 
joga lko tás ró l szóló törvény 
e lő te r j e sz tése , mely f u n d a -
mentuma lehet a törvényelő-
készítő munkának, erősítheti a 
megalapozott döntéseket, fi-
gyelembe veszi háttérszámí-
tások alapján annak gazdasági, 
pénzügyi, társadalmi hatásele-
meit, elhelyezi a jogrendszer 
egészében. Dolgozunk a mi-
niszteri jogállást szabályozó 
törvényen, mely szigorú össze-
férhetetlenségi szabályokat fo-
galmaz meg az állami vezetők 
tisztségével összeférhetetlen 
gazdasági é rdeke l t ségekke l 
kapcsolatban. A közbeszerzés-
ről ^zóló törvény - reményeink 
szerint - a korrupció ellen hat 
majd, hiszen arról rendelkezik, 
ki milyen feltételekkel kaphat 
állami megrendelést. És termé-
szetesen dolgozunk az Alkot-
mánybíróságról szóló törvé-
nyen is. Rendezni kell egy el-
marad t p rob lémá t , ki kell 
nevezni az állampolgári jogok 
országgyűlési biztosát, az adat-
védelem - és a nemzet iségi 
jogok országgyűlési biztosát, 
illetve föl kell állítani ezek in-
tézményeit. 

• Bizonyára az új alkot-
mány előkészítése az egyik 
központi feladatuk. Annak 
idején az Ellenzéki Kerek-
asztal egyes csoportjai al-
kotmányozó nemzetgyűlést 
szerettek volna összehívni, 
a rendszerváltozás első 
kormánya ciklusa végére 
ígért új alkotmányt, ma 
sokan ellenzik és elhamar-
kodottnak tartják e munká-
latokat. Hogyan vélekedik 
Ön mindezekről? 
- Az alkotmányozás igénye 

nem újkeletű, a nemzeti meg-
újhodás programjában is szere-
pelt már. Kü lönös , hogy a 
mostani ellenzéki oldal egyes 
képviselői korainak, elsietett-
nek vélik, és nem tartják ak-
tuálisnak ezt a munkát. Holott 
az előző kormány jelölte ki az 
új alkotmány megteremtését 
sa já t c ik lusa megkoronázá-
saként. Véleményem szerint ez 
a munka nagyon is aktuális és 
a jogi-szakmai közélet promi-
nens képviselői is támogatják 
az előkészítést. A mellette szó-

„Az ú j alkotmányt 1996-ban népszavazás erősítheti meg" (Fotó: Schmidt Andrea ) 

Dr. Vastagh Pál 1946-ban a Békés megyei Nagyszénáson született. Szegeden, miután 
elvégezte a Tartósító- és Húsipari Technikumot, egyéves katonai szolgálat után a J A T E 
Jogi Kará ra került . A diploma megvédését követően az egyetemen tanársegéd, majd vé-
gigjárva a ranglétrát docens lett (jelenleg fizetés nélküli szabadságon lévő oktatója az 
universitásnak), 1988-ban dékánná nevezték ki. Jelentős szerepet töltött be a KISZ or-
szágos vezetésében, az M S Z M P 1988-as értekezletétől a meginduló reformfolyamat egyik 
kezdeményezője, egy ideig Csongrád megyei első t i tkár , a Politikai Bizottság tagja. Az 
átalakuló kongresszust követően beválasztották a Magyar Szocialista Párt elnökségébe, 
az elmúlt négy évben a szocialista pár t f rakciójában tevékenykedett. Az ú j kormány igaz-
ságügy-minisztere. 

ló érvek közül hadd említsem, 
hogy a mostani alkotmány egy 
f o l y a m a t o s a l k o t m á n y o z á s 
e r edménye , e l ső l épéskén t 
1989 őszén módosí to t ták , s 
mint a köztársaság alkotmánya 
tö r téne lmi ér téke t hordoz , 
é rvényes í t i a j o g á l l a m i s á g 
követelményeit. A kilencvenes 
módosítás más megfontolások 
alapján nyúlt hozzá az alkot-
mányhoz. Most lehetőségünk 
van arra, hogy tudományos és 
szakmai revízió alá vegyük 
szerkezetét, jel legét , megte-
remtsük az arányokat, az össz-
hangot a f e j eze t ek közöt t 
tartalmilag is és strukturálisan 
is. Nem űj koncepció, nem új 
model l készül , az a lkotmá-
nyozó politikai szándék nem 
irányul a jelenlegi közjogi be-
rendezkedés megvál tozta tá-
sára . Szak í t an i sze re tne az 
alkotmány átmenetiség-jegyei-
vel, harmonikus, hosszú távra 
érvényes alaptörvényt igyek-
szik fogalmazni. Hogy néhány 
példát is említsek: tisztázza a 
köztársasági elnök, a minisz-
terelnök, a kormánytagok és a 
Parlament viszonyát; megjele-
níti az önkormányzati struk-
túrát; lefekteti a közigazgatás 
területi tagozódását; kialakítja 
a bíróságok szervezeti rend-
szerét; meghatározza a nem-
zetközi jog és a hazai jogrend-
szer viszonyát; újragondolja a 
k é t h a r m a d o s tö rvényt és 
sorolhatnám. Terveink szerint 
az új alkotmány tervezete 1995 
végére elkészül, s azt népsza-
vazás erősíti majd meg. 

• Többen vélekednek úgy, 
hogy az új koalíció 72 szá-
zalékos parlamenti többsé-
gével olyan törvényt sza-
vaztat meg, amit csak akar. 
- Nem megalapozottak az 

ilyen vé lemények. A törvé-
nyek, különösképpen az alkot-
mány - mely a nemzet hosszú 
távú alaptörvénye nem párt-
meggondolások alapján szü-
letik. Hosszas szakmai előké-
szítés, tudományos megalapo-
zottság jellemzi ezt a munkát, s 
talán meggyőzi a kétkedőket 
az a tény, hogy az alkotmány-
e lőkész í tés koord iná ló ja az 
Igazságügy i Min i sz t é r ium 
mellett a Magyar Tudományos 
Akadémia Állam- és Jogtu-
dományi Intézete. A szaktu-
dományok képviselői mellett 
e l engedhe te t l en a j ogász i 
közélet kü lönböző szint je in 
dolgozók részvétele, tapasz-
talata is, és rendkívül fontos, 
hogy a társadalom egésze hite-
les, pontos képet kapjon erről a 
munkáró l . Ebben rendkívül 
sokat segíthet a tömegkom-
munikáció. Egy nemzet alkot-
mányának hitelességét, értékét, 
ha tékonyságát a társadalom 
egésze igazolhatja vissza, az a 
tény, hogy a l a p t ö r v é n y ü n k 
szelleme beépül az emberek 
gondolkodásmódjába, maga-
tartásába. Az említett szakmai 
véleményeknek a tudományos 
műhelyekben folyó munkának 
kontrollja a nyilvánosság, mely 
korlátozhatja az esetleges po-
litikai törekvéseket, s a külön-
böző kritikák minősíthetik a 
k i te r jed t a l apozómunká t . A 
legfontosabb műhelyek, ahol 
az alkotmányelőkészítés szak-
mai mega lapozása fo ly ik , s 
amelyek véleménye leginkább 
serkentheti, pezsdítheti a tudo-
mányos munkát: a Legfelsőbb 
Bíróság, a Legfőbb Ügyészség, 
az Ügyvédi Kamara, az Alkot-
mánybíróság és az MTA Ál-
lam- és Jogtudományi Intézete. 
Fölmerülhet az a kérdés is, 

hogy milyen hosszúnak, meny-
nyire részletezőnek kell lennie 
az állam alaptörvényének. Vé-
leményem szerint a legfon-
tosabb, a társadalom működé-
séhez elengedhetetlen alaptör-
vények kerüljenek be az alkot-
mányba. így nem lehet túlsá-
gosan részletező, de úgy gon-
do lom, hogy a mos tan iná l 
hosszabb lesz. 

• Első miniszteri megny-
ilatkozása - amelyei a TV 
Híradó is kiemelt - nagyon 
jó visszhangot váltott ki. 
Arról szólt, hogy fel kell 
gyorsítani a bírósági mun-
kát, rövidebbre kell venni 
az átfutási időket, hama-
rabb le kell zárni az ügye-
ket. 
- Természetesen a törvé-

nyek és e l j á rás i s zabá lyok 
keretei között. Valóban - s ezt 
a kormányprogram is tartal-
mazza - foglalkozni kell azzal, 
miként lehetne az ügyvédek, 
ügyészek , b í rók m u n k á j á t 
hatékonyabbá tenni, hogyan 
lehetne a felgyülemlett restan-
ciát feldolgozni és szinkronba 
kerülni az igazságszolgál ta-
tásnak azzal az ősi kívánal-
mával, hogy „legyen idősze-
rű". A jelenség persze rend-
kívül bonyolult, egyenetlen az 
ügyfajták tekintében éppúgy, 
mint topográfiailag. Minden-
nek vannak szervezeti, szemé-
lyi, munkaszervezési, munka-
fegyelmi és technikai okai egy-
aránt. Mindezeket az elemeket 
számba keli venni, meg kell 
vizsgálni, s olyan új eljárási 
szabályokat vagy módosí tá-
sokat kell be ik ta tn i akár a 
büntető, akár a polgári perek-
nél, amelyek ésszerűsít ik az 
ügyforgalom, az ügyintézés, a 
törvénykezés egész terepét . 
Átfogó elemzést igényel a jogi 

élet minden fóruma és annak 
számos részeleme. Nincsenek 
illúzióim, tíz-húszéves prob-
lémákat nem lehet az egyik 
napról a másikra megoldani. 
Viszont a vizsgálódásokat el 
kell indítani, az ésszerűsítést 
meg kell kezden i . Hogy a 
sértett állampolgár a bíróság 
he lye t t ne egy j o g h é z a g o t 
kihasználó adóbehajtó kft. erős 
legényeinél keressen „jogor-
voslatot". 

• Melyek miniszterségének 
első tapasztalatai, hogyan 
fogalmazná meg státuszát a 
kabineten belül? 
- Kedvezőek első benyo-

másaim, szinte ugyanazzal a 
szakembergárdával dolgozom, 
amely az elmúlt években is itt 
dolgozot t . S ez így van jó l , 
h i szen a j o g nem lehe t a 
politika eszköze. Igazságügy-
min i sz te rkén t l e g f o n t o s a b b 
f e l ada tomnak tar tom ennek 
érvényesí tését a kormányon 
be lü l , min i sz t e r ko l l égá im 
között. 

• Augusztus 20-a nemzeti 
és állami ünnepünk. Szent 
István állama, első törvé-
nyei nemzetünk történelmi 
rajtkövei. Lát-e valami üze-
netet a mai kor politikusa 
számára? 
- Augusztus 20-a számomra 

történelmi tapasztalat és nem-
zeti érzelem esszenciája. Tör-
ténelmi üzenete pedig, hogy 
e lőde ink . Géza f e j e d e l e m . 
Szent István és Szent László a 
X., XI., XII. században olyan 
korszerű állami berendezke-
dést alakítottak ki, mely képes 
volt integrálni Magyarországot 
a korabeli Európához. Képesek 
voltak időtálló művet alkotni, 
olyan államszervezeti beren-
dezkedést kialakítani, amely 
é v s z á z a d o k o n át t a r tósnak 
bizonyult. Ma is államalapítói 
elszántságra van szükség, hogy 
Magyarország igazodni tudjon 
azokhoz a követelményekhez, 
amelyek a világ szerencsésebb 
országaiban állandó értékeket 
jelentenek. Ha ezt 1100 évvel 
ezelőtti őseink képesek voltak 
megteremteni, akkor miért ne 
sikerülhetne ez nekünk a mille-
cen t ená r ium k ü s z ö b é n , a 
második évezred kapujában. 

Tandi Lajos 


